
3 actori sovietici 
în jurul mesei rotunde 

• Ludmila Kasatkina, urlistă Il poporului n u.n.s.s., Vicepreşedinte 
al IJ.T.O. 

• Svetlana Bragarnik, artistă emerită a U.S.F.S.U. 

• Mihai Volintir, artist al poporului al U.U.S.S. 

Trei actori sovietici, Ludmtla Kasatkina, Svetlana Bragarnik şt Mihai 
Volintir, membri ai delegaţiei V.T.O. (Asociaţia oamenilor de teatru) sosite 
cu prilejul Zilelor culturii sovietice la Bucureşti, au răspuns invitaţiei noastre 
la o masă rotundă pe teme profesionale ; au participat, din partea redacţiei, 
Mira Iosif, Theodor Mănescu şi Paul Tutungiu, precum şi Mihaela Moraru, 
asistent universitar ·la Catedra de filologie rusă a Universităţii Bucureşti, 
care cu eleganţă, competenţă şi. fler jurnalistic a asigurat translaţia. 

Dupd ce a urat bun venit oaspeţilor, dramaturgul Theodor Mănescu 
s-a referit la bunele raporturi, de veche tradiţie, dintre teatrul românesc şi 
teatrul sovietic, menţionînd, in acest context, faptul că .,intr-unul dintre ulti
mele nutnere ale revistei noastre am publicat o notă care reaminteşte că 
acum 50 de ani o primă delegaţie a sindicatului artiştilor de teatru români, 
din care făceau parte marea actriţă Maria Filotti şi importantul critic Ion 
Marin Sadoveanu; a fost oaspetele artiştilor din Moscova. După cel de-al 
doilea război mondial, asemenea intilniri au intrat in firescul relaţiilor noas
tre ,ele generînd rezultate pozitive şi de o parte şi de alta. 

Discuţia noastră prietenească de azi o va conduce colegul meu Paul 
Tutungiu". 

PAUL TUTUNGIU Sigur că cititorii 
noştri aşteaptă cu interes nu numai arti
cole teoretice despre arta teatrală sovie
tică, ci şi relatări despre concretul vieţii 
artiştilor. Cite amănunte revelatoare nu 
ne-aţi putea împărtăşi despre propria 
dumneavoastră viaţă, despre viaţa teatre
lor in care vă desfăşuraţi activitatea ! Să 
incepem cu o intrebare simplă, dar - in 
acest context - firească cum aţi devenit 
actori ? 

LUDMILA KASATKINA Sint artistă 
la Teatrul Armatei Sovietice. Provin din
tr-o familie de muncitori. Cind aveam 
1 1  ani, in şcoală s-a organizat un cerc 
de dans. M-am inscris şi eu, deşi veneam 
de la o distanţă foarte mare pentru a 
fi prezentă la clasa de coregrafie a Tea
trului .. Balşoi ". La 14 ·ani, m-am 'îmbol
năvit şi a trebuit şă renunt la ·balet. La 
absolvirea liceuiui, ·,mă hotărîsem: pentru 
t'eatru. Am �r'iscat" 'admiterea·· la In�tifutu!' . . - ··.� .. i ... · 

1·:. :.' ..,. ,.,. 

de teatru, preşedintele comisiei de admi
tere fiind marele Tohanov. Erau 93 de: 
candidaţi p�tru un singur loc. Acest loc, 
deşi eram foarte tînără (am terminat li
ceul cu zece clase), l-am ocupat eu. Ime
diat după absolvire, am fost repartizată 
şi primită in trupa Teatrului Armatei 
Sovietice, unde lucrez şi in prezent. In 
acest teatru, am deţinut pînă azi 59 de 
roluri principale. Teatrul Armatei Sovie
tice îşi propune ca temă centrală a re
pertoriului eroismul. Incă de cind eram 
studentă admiram spectacolele acestui 
colectiv şi imi spuneam "Aş fi fericită 
dacă ar avea nevoie de mine ; este tea
trul căruia aş vrea să-i consacru viaţa 
mea!" 

PAUL TUTUNGIU Şi iată că doril")ţa 
dumneavoastră. a fost împlinită ! Să ve
dtim ce ne spune în ac·eastă · privinţă 
Sveuana �ra��n:�ik: · · 
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. '· ·• '.( ' ; .. 

.� 

11 ' •f 
.... :.. 

https://biblioteca-digitala.ro



SVETLANA BRAGARNIK Sint actriţă 
la Teatrul "Gogol" din Moscova. Oraşul 
meu natal este Riga. Nici eu nu provin 
dintr-o familie de actori. Părinţii mei sint 
amindoi ingineri, şi cit timp am fost elevă 
nu m-am urcat niciodată pe scenă, cu 
nici un fel de ocazie. Mi-a fost frica de 
.scenă. In adincul sufletului meu, simţeam 
totuşi că voi fi artistii. Nu ştiu de unde 
venea acest sentiment. Cind am terminat 
liceul, am avut curajul, .. tupeul" să m:î 
duc direct la Moscova şi să dau examen 
la Institutul de teatru. Eram scundă şi 
foarte slabă şi m-am prezentat cu mo
nologul lui Pugaciov (Puşkin). Comisia 
m-a privit cu uimire . . .  Am urmat apoi 
patru· ani Institutul, unde am avut pro
fesori minunaţi, artişti din vechea gene
raţie Rodievski, Koski. . .  Dup:l absolvire 
am fost invitată să lucrez la Teatrul ,.Go
gol ;•, şi de atunci fac parte din colectivul 
acestuia. 

PAUL TUTUNGIU Dacă �eşantionul " 
adus de dumneavoastră in discuţie este 
reprezentativ, am putea eventual trage o 
concluzie cu privire la stabilitatea acto
rilor în teatrele sovietice ? 

MIHAI VOLINTIR Spre deosebire de 
frumoasele mele colege, Ludmila Kasat
kina şi Svetlana Bragarnlk, mari artiste 
şi stimate de o lume întreagă, eu nu am 
urmat aceeaşi şcoală de teatru. Profesorii 
mei, pedagogi i  mei de teatru au fost lu
mea, natura. Aş spune că am ajuns actor 
şi datorită lumii care vine la teatru. Iată 
o temă care n-ar trebui ignorată cum 
îl modelează spectatorul pe actor . . . Prin 
1957, fiind tînăr învăţător într-un sat 
micuţ pe malul Ciornei, am incercat să 
dau glas chemării mele spre teatru înfiin
ţind o mică trupă, alcătuită, fireşte, din 
învăţătorii care îmi erau colegi. Specta
colul nostru a fost văzut de un regizor 
profesionist, Boris Hacenko, cindva cu
noscut în teatru ca Boris Radov. Acest 
om (întrebuinţez aici în mod intenţionat 
cuvîntul om) m-a intrebat dacă nu vreau 
să fac teatru profesionist. După cum \'e
deţi, am răspuns afirmativ. Problema 
continuităţii la locul de muncă este va
labilă şi în cazul meu am fost angajat 
atunci la Teatrul �Vasile Alecsandri" din 
oraşul Bălţi, din a cărui trupă fac parte 
şi astăzi. 

THEODOR MANESCU Am impresia 
că oaspeţii noştri nu-şi cunoşteau reci
proc pînă acum începuturile biografiei de 
actor... Este o plăcere pentru noi să le 
oferim această posibilitate. 

PAUL TUTUNGIU Care a fost rolul 
cel mai important ce vi s-a incredintat ? 
Rolul care v-a pus cele mai dificile pro
bleme şi care, bine!nţeles, v-a adus şi cea 
mai mare recoltă de bucurii... 

LUDMILA KASATKINA: Am Inceput 
a actriţă de comedie, atit In teatru clt 
ei tn film. Primul meu film a fost 1m-

blinzitoarea de tigri ; au urmat Luna de 
miere, tot o comedie, şi filmul pentru 
televiziune Imblinzirea scorpiei (şi in film 
şi in spectacolul de teatru am jucat rolul 
Catarinei). Acest film pentru televiziune 
a fost prezentat la Monte Carlo în 1962, 
unde am primit marele premiu Nimfa de 
aur. 

Foarte multe roluri dramatice le-am 
jucat îmbrăcată in soldat, cu cizme şi cu 
rubaşc:i ; am jucat personaje care au trăit 
pînă la victoria din 1945, personaje care 
au murit inainte de a vedea Victoria ... 
Am jucat in Nila To boşara, un serial so
vietic foarte aproape de document, regi
zat de Serghei Kolosov. In film, secven
ţele in terpretate se alăturau scenelor do
cumentare, luate din arhivă... Kolosov 
ne-a pus in faţa unei probleme foarte 
grele : să nu jucăm, ci să trăim soarta 
respectivilor eroi, astfel încît să nu se 
vadă "lipitura" la montaj intre document 
şi scenele "cu actori". 

Intrebarea dumneavoastră vizează un 
anume rol; mi-e greu să mă opresc la 
unul singur. Poate că cel mai greu a fost 
cel din serialul Operaţiunea Triest, în 
care am jucat o monarhistă fanatică, un 
duşman foarte deştept, foarte puternic ... 
Dacă mii gindesc bine, cred totuşi că cel 
mai greu rol a fost tot un personaj real, 
în filmul Nu-ţi uita numele. Femeia des
pre care este vorba în film trăieşte şi 
în prezent în oraşul Minsk, fiind pe ju
mătate oarbă. Regizat tot de Kolosov, fil
mul a primit cîteva premii.  Este un film 
antifascist, împotriva ororilor războiului. 
Aproape jumătate din acţiune se petrece 
în lagărul unde este adusă această femeie, 
împreună cu copilul ei nou născut. In
chipuiţi-vă scena cind mi !le ia copilUl, 
în lagăr ... Cinci ani am pregătit acest 
film. Intre timp, am făcut alte filme, lu
cram în teatru, dar totodată mă pregă
team sufleteşte pentru clipa cind îmi vor 
lua pe unicul meu fiu, pe Alioşa, şi cel 
mai frică mi-era de această zi nenoro
cită ... Am trăit mai mult de două luni şi 
jumătate. singură, pe teritoriul unde fu
sese lagărul. Pentru acest rol am slăbit 
14 kilograme, am ajuns pînă la epuizar·ea 
totală, dar filmul a însemnat pentru mine 
un omagiu adus mamei mele, care trăieş
te, şi mamei Annei Rozova, care a murit 
in timpul războiului, la 24 de ani, şi tu
turor mamelor noastre. Acest film a fost 
pentru mine cel mai greu şi a rămas, 
sub aspectul trăirii, şi cel mai chinuitor. 

PAUL TUTUNGIU Aceasta, în film, 
dar în teatru ? 

LUDMILA KASATKINA : Foarte pe 
scurt : Comisarul din Tragedia optimtst4 
de Vişnevski. 

SVETLANA BRAGARNIK: Pentru 
mine, toate rolurile sint uele, de flt=eare 
dati clnd mi se lncredinţează un rol, am 
sentimentul el nu o s1 iasă nimic şi tml 
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Ludmlla Kasatklna 

este frică: "Uite, acum o să-şi dea seama 
lumea că nu aici este locul meu. Rolul 
cu care am venit eu in teatru a fost o 
compoziţie, personajul depăşea cu mult 
virsta mea, şi de atunci a rămas ca un 
dat că eu joc personaje cu mai multă 
experienţă de viaţă decit mine ; cel mai 
tînăr avea 42 de ani, cel mai vîrstnic, 68. 
Toate aceste roluri, care mi se par grele, 
după ce reuşesc să trec hopul îmi devin 
foarte dragi. Acum, după ce am văzut că 
in repertoriul Teatrului Naţional din 
Bucureşti figurează Zbor deasupra unui 
cuib de cuci, sint tentată să spun că cel 
mai greu mi-a fost chiar in această piesă, 
în care am fost Sora-şefă ; ea este intru
chiparea răului, dar am vrut să-i dau şi 
anumite trăsături umane, să fie o inmă
nunchere complexă, să aibă şi ea ceva 
bun, o reacţie de compătimire, un impuls 
de milă. In fond, este o femeie foarte 
nefericită ... Mi s-a întîmplat ceva asemă
nător celor relatate de Ludmila Kasatkina, 
am slăbit foarte mult : ştiţi doar că in 
şcoala rusească de teatru totul trece prin 
inimă ; or, personajul încearcă 4tîtea emo
ţii, are trăiri foarte puternice, chiar dacă 
sînt ,.negative" din punct de vedere 
moral. 

PAUL TUTUNGIU: Arn impres.ia că nu 
acesta v-a fost rolYl eel mai lndrAglt... 

Svetlana Bragarnill 

Mihai VoUntlr 

roto : PUottN Alezaudreacu 
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SVETLANA BRAGARNIK : Intr-adevăr. 
Aş . vrea să vă mai vorbesc şi despre 
rolul reginei Elizabeth dintr-o piesă scrisă 
de un dramaturg foarte tînăr, Aleksandr 
Remis. Este povestea ultimei iubiri a 
Ellzabethei şi a ultimei ei trădări faţă de 
sine însăşi. Spectacolul are loc intr-o sală 
abia ceva mai mare decît o cameră obiş
nuită, de 80 de locuri, iar eu trebuie să 
am 68 de ani, şi mimica unei femei de 
611 de ani, trebuie să fac ceva pentru a-mi 
schimba chipul ; dar aşa, de foarte 
aproape, orice fard, oricd{,.măsluire" este 
evidentă .. .  Jucînd-o pe Elizabeth, am ajuns 
la concluzia că un rol se face cu inima, 
şi nu cu înfăţişarea... Dacă aţi şti cîte 
lacrimi mi-a smuls acest rol ! 

PAUL TUTUNGIU : Această mărturisire 
a Svetlanei Bragarnik pune în lumină re
laţia dintre personaj şi mască şi ne face 
să ne întrebăm dacă nu cumva orice 
spectacol este în realitate un spectacol cu 
măşti. 

MIHAI VOLINTIR : Nu·mi place să 
(ăspund la întrebarea aceasta, despre cel 
inai greu rol. Veţi spune că este o atitu
dine sentimentală, de răsfăţ. Adevărul 
este că-mi simt rolurile ca fiind copiii 
mei, sînt trecute prin suflet şi au luat cu 
'le o părticică din viaţa mea ... Aş mai pu
tea spune că unul este mai buo şi altul 
mai rău, unul greu şi altul f�il ? Dacă un 
rol de film sau de teatru mi�a adus mai 
multă "glorie " (să zicem personajul Bu
dulaie, din filmul · serial Ţiganul, care 
parcă a intrat in sufletul tuturor, încît 
am .primit mii de scrisori, din Uniunea 
Sovietică, dar ;�i din Iugoslavia, Polonia, 
�resa · scrisă . ·� plicuri fiind doar : 
V.R.S.S. - Budulaie), nu înseamnă că 
acest rol mi-a adus sfînta satisfacţie pro
fesională ... Totuşi, dacă sînt "somat" aici 
să vorbeSc despre un rol la care �tin 
foarte mult", mă simt legat de personajul 
Dimitrie Cantemir, din filmul cu acelaşi 
titlu, turnat la Studioul ,,Moldova-film" 
de regizorul şi scriitorul Vlad lovită, un 
tinăr de mare talent care din păcate nu 
inai este printre noi, şi care, dacă ar fi 
trăit, ar fi făcut foarte mult pentru arta 
cinematografică. 
' PAUL TUTUNGIU Cum v-aţi pregătit 
pentru acest rol ? 

MIHAI VOLINTIR : N-aş vrea să se 
creadă că s'înt superstiţios, dar cu mult 
inainte ca Vlad loviţă să-şi scrie scena
riul, pe cînd eram student, mergeam pe 
la diferite bi,blioteci din Chişinău, cu o 'prigă dorinţă 1n suflet de a şti cît m!li 
multe despre Dimitrie Cantemir : ce a 
•crJs,· cum .. a scris, cum a trăit, . de , ce a ttfocedat aşa cum a procedat, ce 'f-â'gedie � ··Yăi�� -� � .  pţecat. din Mo1c;lova,. �ine si�. W\�. ŞI .fl.�le:· lui. Aproape tofi ·oa
&�.'fj�t�e·;şltâu despre �ti�a,st� a frea��Ji.t·'Btint'kle Cantemir'. 'W�cus�ă 
cîţi"':.a ,  q.� �-F�gp,. qP'\ .. �).lz.�t . f� ·.rMoldova-
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film" pregăteşte intrarea in producţie a 
unui film despre Dimitrie Cantemir, ma
rele filozof, scriitor, om politic, şef de 
stat, şi jinduiam să joc şi eu măcar un 
rol mic. Şi, iată, sînt invitat la Studioul 
"Moldova-film " să-1 joc pe cronicarul Ion 
Neculce. Trec cu bine probele pentru 
Neculce. Dar în aceeaşi seară ii spun re
gizorului "Măi Vlad, n-ai visat niciodată 
să-1 probezi pe Mihai Volintir în rolul 
lui Dimitrie Cantemir ? "  Vlad mi-a răs
puns : "Am visat, Mihai, dar cînd am 
vorbit de tine nu m-au susţinut ceilalţi. 
Totuşi, ia citeşte monologul ăsta, cînd se 
întoarce Dimitrie Cantemir din Turcia".  
Iau şi citesc, în timp ce Vlad mă filma 
"22 de ani am stat în Turcia. Cei care 
sint de-o seamă cu mine vor fi ca fraţi 
ai mei, cei mai mici vor fi. ca nişte copii 
ai mei, în faţa celor mai mari decit mine 
mă voi închina ca la părinţii mei". După 
un timp, tocmai mă pregăteam să plec 
în Ucraina, unde, la o cetate, începeau 
filmările şi eu trebuia să-1 interpretez pe 
Ion Neculce, cînd primesc acasă o tele
gramă. O citeşte nevastă-mea şi-mi spune : 
,.Ui.te, aici scrie că nu-l mai joci pe Ne
culce, il joci pe Dimitrie Cantemir" . ..  Tre
buie să fie o greşeală ! " Mă duc peste 
două zile la Chişinău (eu locuiesc in 
Bălţi), şi preşedintele cinematografiei, 
IVan Efremov, îmi confirmă telegrama .: 
"Mihai, proba . ta pentru ·· DiDlih'ie- Cante-. 
mir, deşi s�urtă, este extraordinară. Le-a 
întrecut pe ' toate" . V-am spus că nu sînt 
superstitios. Subliniez asta, pentru că am 
început lucrul asupra rolului lui Dimitrie 
Cantemir exact de ziua mea. de naştere, 
şi aveam vîrsta lui Dimitrie Cantemir 
cind s-a urcat pe tronul Moldovei. Pen
tru rolul din acest film am primit Pre
miul de Stat al Republicii Sovietice So
cialiste Moldoveneşti. 

PAUL TUTUNGIU : Unde vă simţiţi 
mai bine ca actor, in film sau în teatru ? 

MIHAI VOLINTIR : Am o mare stimă 
pentru scena de scîndură, dar tot atit de 
mare şi pentru film. Primul meu rol in 
teatru a fost rolul surugiului din Chiriţa 
în Iaşi de Vasile Alecsandri. Toate rolu
rile mele in teatru erau supravegheate 
de regizorul Boris Hacenko ; după ce am 
interpretat rolul lui Ion din Năpasta de 
1. L. Caragiale - asta se intimpla cam 
la şase ani după venirea mea in teatru -, 
mi-a spus : "De azi, vei juca aşa cum 
gîndeşti tu. Tot ce vei face in scenă voi 
accepta. Pînă astăzi, am vrut să te cize
lez ". Spectacolul acesta, Năpasta, a intrat 
în fondul de aur al Teatrului .. Vasile 
Alecsandri" din Bălţi. S-a jucat vreme de 
15 ani aproape in fiecare colţişor al Mol
dovei sovietice. Marea critică din Moscova 
1-a apreciat foarte mult. 

PAUL TUTUNGIU : Şi toiuşi, fn tea
.
tru 

a.ctorul simt.e suţlul să};I, 1 f�pir.atia, eino
ţJa sp�tatoruluL , Pe cmd in . mrn, nu

_
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ce sinteti la fel de "acasă " şi in teatru 
şi in film ? 

MI HAI VOLINTI R : Pentru că sala de 
spectacole există şi atunci cind filmezi. 
Şi atunci există spectatori. Pentru mine 
există milioane, sute de milioane de spec
tatori ; ii văd cu ochii  minţii, cind filmez 
la Studioul Central din Moscova. 

PAUL TUTUNGIU : Iată o confesiune 
care vizează o relaţie esenţială chiar 
dacă nu se află, la propriu, in faţa acto
rului, publicul trebuie simţit. Vă adresez, 
in continuare, o nouă intrebare ; cum se 
desfăşoară o zi din viaţa actorului so
vietic ? Pdn anii '30, un grup de scriitori 
progresişti din Europa, intre care se nu
măra şi Maxim Gorki, au convenit să 
scrie cite o bucată de proză intitulată 
"0 zi din viata mea ". Am �furat" de 
acolo" ideea. Aşadar, stimaţi oaspeţi, ale
geţi o zi din viaţa dumneavoastră şi po
vestiţi-o pentru cititorii revistei noastre. 

THEODOR MANESCU De pildă. cind 
vă treziţi dimineaţa ? Eu mă trezesc la 
5,20. Ci neva foarte drag mie a murit, 
probabil, la 5,20 di mineata. De atunci, de 
atîţia ani, eu mă scol automat la această 
oră. Poate şi de aceea m-au impresionat 
cuvintele Ludmilei Kasatkina despre 
mamă, despre personajul real pe care 
l-a interpretat... Poate că - in general 
vorbind - există o legătură biopsihică 
intre cel dragi, astfel incit eu să mă scol 
la 5,20 dimineata, indiferent la ce oră 
tirzie din noapte mă culc. 

MIHAI VOLINTIR Intr-adevăr, viaţa 
fiecărui artist îşi are şi ritmurile ei per
sonale. . .  Dar, dacă vă povestesc o zi din 
viaţa mea, o zi de lucru, mi-e teamă să 
nu fiu catalogat drept megalofantezist. 
Muncim foarte mult şi simtim cu atit mai 
mult nevoia de a vedea şi alte colective 
de teatru. 

THEODOR MANESCU : Din păcate, 
tocmai actorii văd cel mai puţin teatru, 
pentru că ei  il joacă. Probabil că dum
neavoastră, in calitate de oaspeţi, aţi aflat 
de la Asociaţia Oamenilor de Teatru şi 
Muzică, unde aţi fost ieri, despre sistemul 
de festivaluri şi colocvii existent in Româ
n ia, sistem care ne permite şi nouă, oa
menilor de teatru, ca in decurs de un an 
să putem vedea 60-70 de spectacole ; ceea 
ce, pentru critici, pentru regizori, sceno
grafi şi actori este realmente foarte im
portant. 

PAUL TUTUNGIU : M-am gindit să 
supunem la vot : cine este pentru şi cine 
este contra întrebării "o zi  din viaţa ac
torului sovietic" ? 

LUDMILA KASATKINA : Nici o zi a 
omului de artă nu seamănă cu alta. Intr-o 
zi cind se întîmplă un eveniment fericit 
in ţară, poţi avea in familie unul nefe
ricilt - sau invers. O zi de muncă este 
foarte greu de povestit, pelltru că noi, 

actorii profesionişti, sintem ocupaţi abso
lut tot timpul. Profesia cere intr-adevăr 
foarte mult de la noi. 

La o conferinţă de presă intr-o ţară 
occidentală, la care eu participam ca re
prezentantă a cinematografiei sovietice, un 
ziarist mi-a pus intrebarea : "V -am văzut 
intr-un rol foarte frumos şi important, 
am aflat că sînteţi artista principală a 
teatrului, că luc,taţi foarte des la radio 
şi televiziune, elE aveţi un fiu. Am vrea 
să ştim ce personal de serviciu aveţi acasă, 
cîţi oameni ' angajaţi. să vă Iacă treburile 
casnice ? "  Am răspuns : "In clipa de faţă 
nu am pe nimeni, nici o persoană care 
să mă ajute". Ziaristul a insistat : "Şi 
atunci, cum se descurcă fiul, soţul ?" l-am 
spus : ,.Imi pare rău că nu sint prezenţi 
nici fiul şi niCi soţul, ca să vă spună cit 
este de indrăgit căminul nostru de toţi 
prietenii .  Am timp şi pentru casă şi pen
tru o activitate obştească. Am timp pen
tru toate, aşa cum au şi celelalte femei 
sovietice. Cum facem - acesta este se
cretul nostru." 

THEODOR MANESCU Cred că şi fe
meile românce stăpînesc secretul acesta. 

PAUL TUTUNGIU O nouă intrebare, 
mai ,.concretă" cu ce regizor lucraţi în  
clipa de faţă ? 

LUDMILA KASATKINA : Aş dori mai 
intii să amintesc aici de regizorul Aleksei 
Popov, cu care am lucrat 12 ani ; doresc 
să evoc personalitatea lui pentru că era 
neiertător cu eroarea scenică. Repetam, 
de pildă, Revizorul de Gogol şi eu spu
neam ,,Mamă, acolo a venit• cineva ! ". 
Popov m-a repezit : "Părăseşte repetL
tia ! ! !" Am rămas stană de piatră. ,.Re
peţi Gogol - mi-a explicat el - şi n-ai 
spus au, mamă, ai spus numai mamă. 
Deci, nu-ţi dai seama ce autor joci". 
Popov era de părere că tinerilor n u  tre
buie să le iertăm nimic ; sint sănătoşi, nu 
mor de foame, sint îmbrăcaţi foarte bine, 
nu au probleme de viaţă, deci de la ei 
trebuie să cerem cel mai mult. Cînd îmi 
făcea analiza rolului, Aleksei Popov pre
vedea toate greşelile pe care le voi co
mite pe scenă, şi scruta in aşa fel rolul 
incit după acea şedinţă de lucru plingeam 
trei luni. 

THEODOR MANESCU Plingeaţi cu 
adevărat ? 

LUDMILA KASATKINA : Nu există 
actor care să nu plîngă. Mai puţini o re
cunosc. Aleksei Popov mă obliga să caut, 
şi găseam, intr-adevăr, in forţele mele, 
alte rezolvări. Aş dori să-1 evoc şi pe re
gizorul cu care am făcut opt filme, Ser
ghei Kolosov. Datorită lui am j ucat Cehov 
şi Shakespeare. Dealtfel, este soţul meu. 

PAUL TUTUNGIU : Dar, in prezent, pe 
scena de scîndură; cu ce regizor lucraţi ? 

LUDMILA KASATKINA : Cu Aleksandr 
Burdonski şi cu Pavel Homski, invitat de 
la Teatrul "Mossoviet". Dar cer ingădu-
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inţa să vorbesc despre arta lui Kolosov, 
care ştie să-i facă pe actori să se rein
toarcă de la Studioul de filme la teatru, 
nu osteniţi,  nu epuizaţi, ci realmente re
confortaţi. Ultimul film pe care l-am fă
cut cu el, Maica Maria, m-a făcut să re
trăiesc o soartă cu totul ieşită din comun. 
Maica Maria este o nobilă emigrantă, 
poetă, a fost prietenă cu Anna Ahmatova, 
cu Blok, acesta din urmă ch1ar i-a  de
dicat o poezie. Personajul este o femeie 
care a pierdut la Paris d:>uă fiice ; crede 
in Dumnezeu, se călugăreşt.e, dar in 
timpul războiului, deşi era maică in mă
năstire, a deven it luptătoare activă in re
zisten ţă şi a ajutat foarte mulţi prizonieri 
să fugii din lagărele hitleriste din Occi
dent ; deci a rămas credincioasă poporului 
şi patriei sale. Maica Maria a murit la 
52 de ani,  in lagărul de la Ravensbri.ick, 
ducîndu-se în camera · 

de gazare in locul 
altei femei, care avea trei copii .  In 52 de 
ani, ai timp să faci atîta bine oamenilor, 
incit să rămîi veşnic în amintirea lor. 

PAUL TUTUNGIU Păcat că tiparul 
nu poate reţine şi intonaţia... Dumnea
voastră, Ludmila Kasatkina, povestiţi atît 
de frumos, încît mi-aş dori să fiu zilnic 
invitat la sala de conferinte unde vorbi ţi 
dumneavoastră despre film şi despre tea
tru. Acum, mi se pare, este� rîndul Svet
lanei Bragarnik . . .  

SVETLANA BRAGARNIK In teatru, 
lucrez in prezent cu un regizor foarte 
tînăr, Viaceslav Dogaciov, care montează 
un spectacol cu o piesă a Mariei Ia
blonski, despre soarta unei actriţe, despre 
povara profesiei de actor, despre durerile 
şi bucuriile actorului. Viaceslav Dogaciov 
doreşte să realizeze un spectacol-experi
ment. Inceputul repetiţiilor a fost marcat 
de invitarea, în teatru, a unui psiholog. 
Acesta ne-a supus unor experienţe, in 
ideea ca intreaga trupă, reaJ.izind specta
colul despre care vorbesc, să fie eliberată 
de problemele personale, astfel incit noi, 
actorii, să putem realiza o comuniune 
spirituală, un spirit de echipă. 

THEODOR MĂNESCU Aceasta este 
teoria "vasului gol" ? 

SVETLANA BRAGARNIK Cred că da. 
Ne era oarecum frică, eram intimidaţi de 
psiholog, ne intrebam dacă o să fim hip
notizaţi. Acum ni se pare foarte intere
sant şi chiar uşor să repetăm. Ne spunem 
poveşti, ca nişte copii, şi aşteptăm cu ne
răbdare să vină repetiţiile. 

PAUL TUTUNGIU : Păcat că nu avem 
timp să ne oprim la capitolul experimen-
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tului  - care, in ultimii ani,  a căpătat în 
teatrul sovietic expresi i  demne de interes. 
Revista noastră a in format, cu diferite 
ocazii, pc cititorul român despre direc
ţiile mai importante ale teatrului experi
mental sovietic. Să vedem cu cine lu
crează in prezent Mihai Volintir. 

MI HAI VOLINTIR In momentul de 
faţă lucrez cu un regizor oarecum ne
cunoscut, Mihai Ermolaevici, piesa Amur
gul după Dudaev, un dramaturg foarte 
interesant din Bielorusia. 

PAUL TUTUNGIU : Cum acest Mihai 
Ermolaevici sînteţi chiar dumneavoastră, 
vă rog să ne spuneti care este primul 
spectacol pe care l-aţi regizat.. . 

MI HAI VOLINTIR : O comedie muzi
cală poloneză, Biroul bunelor servicii, un 
spectacol cu tineret pentru tineret, şi apoi 
altele. 

PAUL TUTUNGIU In final, permite
ti-mi să vă intreb : ce doriti să tr.ansmi
teţi cititorilor revistei noastre '! 

MIHAI VOLINTIR : Mi-a plăcut foarte 
mult spectacolul Cabala bigoţilor, la Tea
trul "Bulandra ". Cred că este un model 
de cum poate fi jucat acest text. Actori i 
de la ,.Bulandra" ştiu să-şi trăiască per
sonajele. Publicul bucureştean este în
tr-adevăr extraordinar. 

LUDMILA KASATKINA : ln primul 
rind, vreau să mulţumesc şi în faţa citi
torilor dumneavoastră pentru frumoasa 
primire pe care ne-aţi făcut-o, şi aici la 
redacţie şi in alte instituţii culturale im
portante. Intrucit printre cititorii. dum
neavoastră sint, desigur, şi mulţi actori, 
vreau să le mulţumesc pentru minunatele 
spectacole pe care le-au prezentat in 
aceste zile, şi le doresc succese trainice 
in creaţia scenică. Doresc tuturor fericire, 
pace, sănătate, prietenie. 

SVETLANA BRAGARNIK Aş vrea să 
doresc tuturor colegilor mei români, care, 
fireşte, sînt cititorii revistei dumnea
voastră, acelaşi lucru pe care mi-I doresc 
mie şi colegilor mei sovietici : să nu ui
tăm niciodată că arta poate influenţa nu 
numai viata culturală, ci şi politica, că 
noi,  oamenii de artă, putem să contribuim 
cu ozon pentru a se respira numai pace 
pe pămînt. 

PAUL TUTU NGIU : Vă mulţumesc in 
numele cititorilor noştri, care vor fi de
sigur încîntaţi că le oferim o intilnire cu 
dumneavoastră, deloc convenţională ci, 
dimpotrivă, caldă, sinceră, desfăşurată 
sub semnul marilor adevăruri. 
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